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 کشف یک ویروس جدید
در عمق اقیانوس آرام

یــک ویــروس به نــام vB_HmeY_H4907 در عمق 8هزار 
 کیلومتری اقیانــوس آرام در جایی به نام خندق مارینا کشــف 

شده است.
محققان معتقدند این نادرترین ویروسی به حساب می آید که در 
چنین عمقی از اقیانوس یافت می شود. به گزارش روزنامه سان، 
خندق ماریانا پایین ترین نقطه اقیانوس آرام محسوب می شود و   
یافته ها درباره   ویروس کشف شده بسیار پیشگامانه است؛ چراکه 
اطلاعات زیادی در مورد عمیق ترین مناطق اقیانوس وجود ندارد. 
مین وانگ، نویسنده اصلی گزارش و ویروس شناس دریایی  درباره 
این ویروس تازه کشف شده، گفت: »تا جایی که دانش ما می گوید، 
این عمیق ترین فاژ )باکتری خوار( جداشــده شــناخته شده در 
اقیانوس است. به گفته کتابخانه ملی پزشکی، باکتریوفاژ ویروسی 
است که فقط در سلول های باکتریایی حاضر و تکثیر می شود. این 
تحقیق توضیح می دهد که این شکلی از حیات است که باکتری ها 
را آلوده می کند و سپس مکانیک سلولی آنها را در اختیار می گیرد 
تا نسخه های بیشــتری از خود ایجاد کند. این ویروس قادر است 
باکتری ها را ربــوده و مواد ژنتیک خود را بدون کشــتن میزبان، 
وارد بدن او کنــد.از آنجا که ویروس به دلیل محیط خشــن کف 
دریا به میزبان های بیشــتری نیاز دارد،   تــلاش می کند به جای 
 کشتن میزبان، آن را آلوده کند تا میزبان های بیشتری برای ادامه

زندگی داشته باشد.
قدم بعدی دانشمندان درباره این ویروس، این است که به کاوش 
در اعماق دریا ادامه دهند و به درک بهتــری از نحوه عملکرد 
ویروس ها و باکتری ها در این بخش از آب های عمیق برســند. 
دانشمندان البته توضیح داده اند که انسان ها نباید در مورد این 
ویروس نگران باشند؛ چراکه بدن انسان   ویروس را به دلیل بیگانه 
بودن حتی نمی شناسد؛ بنابراین امکان ابتلا به آن در حال حاضر 

مطرح نیست.

کوتاه تراز گزارش

همکاری ایران و کوبا  در حوزه فناوری
امیرحسین میرآبادی، رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علمی: در دیدار از کوبا بر همکاری مشترک 
ایران و این کشور در حوزه های مختلف علم و فناوری بالاخص زیست فناوری و نانوفناوری تأکید شد، اما هر 

دو کشور اعتقاد داشتند که نباید همکاری ها محدود به این دو حوزه باشد.

انتظار برای بازنگری در فیلترینگ
مهدی باقری، عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای: هنوز 
جلسه ای برای بررسی درخواست وزیر ارتباطات و آخرین اقدامات در مورد بازنگری فیلترینگ تشکیل نشده 

است. بررسی درخواست وزیر ارتباطات باید از دبیرخانه کارگروه یا دادستانی کل پیگیری شود.

هشدار درباره سرعت بالا
معاون نخســت وزیر انگلیس در مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد با اشاره به اینکه هوش مصنوعی 
به سرعت در حال توسعه است، تأکید کرد که این 
ســرعت در حدی اســت که رگولاتورها قادر به 
کنترل آن نیستند.الیور داودن به نشست ایمنی 
هوش مصنوعی که در  ماه نوامبر در بریتانیا برگزار 
می شود، اشاره کرد و گفت: می خواهد پیش از این 
نشست، کشورها را تشویق به جدی گرفتن این 
موضوع کند.او در این مجمع به نوعی زنگ خطر 
در مورد خلأهای قانونی برای هوش مصنوعی را به 
صدا درآورد و یادآوری کرد که این فناوری بسیار 
سریع تر از آنچه سیاستگذاران تصور می کنند، در 

حال توسعه است.

همکاری برای نظارت بین المللی
آنچه معاون نخست وزیر انگلیس به عنوان راهکار 

برای کنترل تهدیدهای هوش مصنوعی ارائه کرد، 
چیزی نبود جز همکاری کشورها برای ایجاد یک 
سیســتم نظارتی بین المللی. این موضوع همان 
چیزی است که انگلیس در بلچلی پارک می خواهد 
آن را مطرح کند.داودن از تعبیر »شــلیک شروع 
یک رقابت جهانی« برای توسعه هوش مصنوعی 
اســتفاده کرد که اکنون شــرکت ها و کشورهای 
مختلف تلاش می کنند که با سرعت و قدرت برای 
پشت  سر گذاشتن مرزها از یکدیگر پیشی بگیرند.

درواقع، به جای آنکه دولت ها برای قانونمندکردن 
هوش مصنوعی تلاش کنند، همه انرژی خود را برای 

پیشرفت در این حوزه صرف می کنند.

فناوری و مقرر آن 
عموما دولت ها پس از آنکه یک فناوری توســعه 
می یابد، تلاش می کنند تا قید قانون را به آن بزنند، 
اما اکنون با فناوری هایی روبه رو هستیم که بسیار 

جلوتر از قانون حرکت می کنند. هوش مصنوعی هم 
نمونه ای از این فناوری هاست.معاون نخست وزیر 
انگلیس هم بر این موضوع تأکید می کند و می گوید: 
»اکنون قاعده مند کــردن این رونــد در جهان از 
پیشرفت های موجود عقب مانده است.«در گذشته، 
رهبران به پیشرفت های علمی و فناوری با مقررات 
گذشته نگر پاسخ داده اند، اما در مورد هوش مصنوعی 
موارد حفاظتی، مقررات و حکمرانی باید در فرایندی 
موازی با پیشــرفت تکنولوژی توسعه یابد. این در 
حالی است که مقررات جهانی از پیشرفت های فعلی 

عقب مانده است.

دشوارتر از توافق هسته ای
پیچیدگی، غیرقابل کنترل بودن و ســرعت بالای 
توسعه هوش مصنوعی باعث شــده که بعضی از 
کارشناســان، توافق برای کنترل ایــن فناوری را 
دشوارتر از توافق بر سر تسلیحات هسته ای بدانند.

این فناوری از آنجا که می تواند بسیاری از مشاغل 
را تهدید کند، حداقل در یک دوره زمانی خطری 
بزرگ برای کسب وکارهای سنتی خواهد بود. حتی 
برنامه نویسان کامپیوتری و پزشکان هم از آسیب آن 

در امان نخواهند بود.

فناوری

عدد خبر

نخســت وزیر تایلنــد پیش بینــی می کنــد  
شرکت های تسلا، گوگل و مایکروسافت 
حداقــل ۵ میلیــارد دلار در ایــن کشــور 
ســرمایه گذاری کننــد. او بــدون اشــاره به 
جزئیــات ایــن ســرمایه گذاری هنگفــت، 
گفــت: »تســلا خواهــان ســاخت یــک 
واحــد تولیــد خودروهــای برقــی اســت 
مایکروســافت و گــوگل نیــز قصــد دارنــد 

مراکز داده ایجاد کنند.« 

5
میلیارد دلار

مرکــز پزشــکی دانشــگاه مریلنــد اعلام 
کــرد بــرای دومیــن بــار در تاریــخ، قلــب 
یک خوک اصلاح ژنتیک شده را به یک 
گیرنــده انســانی زنــده پیوند زده اســت. 
نخســتین بار قلــب خــوک به انســان در 
ژانویه۲۰۲۲ با موفقیت پیوند زده شــد، 
امــا بیمــار بعــد از چند مــاه جــان ســپرد. 
اکنون برای دومین بار این جراحی حیرت 

انگیز انجام شده است. 

2
بار

ایجاد کلاس  آزمایشی با فناوری جدید
رضا نقی زاده، مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی وزارت 
علوم از ایجاد میز تخصصی هوش مصنوعی در معاونت آموزشی 
این وزارتخانه خبر داد.او در این خصوص گفت: »برای ســال 
تحصیلی جدید چند دانشگاه را به صورت آزمایشی )پایلوت( 
انتخــاب و در آنها تعــدادی کلاس های آمــوزش ترکیبی با 
فناوری های جدید آموزشی برگزار می کنیم. اگر این روند موفق 

بود، آن را به دانشگاه های دیگر تسری می دهیم.«
نقی زاده ادامه داد: »این میز کار تخصصی و کارشناســی در 
معاونت آموزشی وزارتخانه خواهد بود؛ از اهداف اصلی این میز 
تخصصی هم تدوین رشته های جدید مبتنی بر هوش مصنوعی 
اســت.همچنین به دلیل آثار شــگرفی که هــوش مصنوعی 
بر رشــته هایی مانند صنعت خودروســازی دارد در بازنگری 
برنامه های درسی موجود، این کارگروه و میز تخصصی می تواند 
نظرهای خود را بدهد. ما هم به بخش های دیگر علمی کشور 
که مسئول تدوین برنامه های درسی هستند، اعلام می کنیم 

مبحث هوش مصنوعی را به جد مدنظر قرار دهند.«

ترس از  هوش مصنوعی به سازمان ملل رسید
سرعت توسعه هوش مصنوعی قانونگذاری برای آن را دشوار کرده است

سخنان معاون نخســت وزیر انگلیس درباره 
هــوش مصنوعی در مجمع عمومی ســازمان 
ملل متحد یک بار دیگر توجــه جهانیان را به 
این فناوری تحول آفریــن جلب کرد. چند ماه 
پیش هم در رسانه ها مطرح شــده بود که این 
موضوع در دســتور کار مجمع عمومی امسال 
قرار خواهد گرفت که نشان از اهمیت آن دارد. 
اما تحول آفرینی هوش مصنوعی می تواند هم 
مثبت و هم منفی تلقی شود. درحالی که اخیرا 
هوش مصنوعی چت  جی پی تی توانست بیماری 
یک کودک را در حالی که 17پزشک در شناسایی 
آن ناکام مانده بودند، تشــخیص دهد، بعضی 
از کارشناســان اظهار می کنند که این فناوری 
می تواند از توافق بر ســر تسلیحات هسته ای 
دشوارتر باشد. البته این ذات فناوری است که 
هم می تواند در جهت منافع انسان توسعه یابد و 

هم علیه انسان به کار گرفته شود.

هوش 
مصنوعی

عمادالدین قاسمی پناه
روزنامه نگار

 ایران در نقشه جهانی 
هوش مصنوعی

مرکز پژوهش هــای مجلس در 
زمینه هــوش مصنوعی تاکنون 
چندین گزارش تهیه کرده است. 
این گزارش ها از لزوم به کارگیری 
این فناوری در حوزه های مختلف 
گرفته تــا بررســی تحقیقات 
کشــورهای دیگر،   بازخوردهای 
قابل توجهی داشــته است.یکی 
از این گزارش هــا که ذیل عنوان 
»مطالعــات بنیادین حکومتی« 
منتشر شده اســت، »تحقیقات 
هوش مصنوعی و قانونگذاری« نام 
دارد.همچنین اخیرا معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری اعلام 
کرد که پیش نویس سند توسعه 
هوش مصنوعی تدوین شده و در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در 

دست بررسی است.

مکث
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»فسیل« در آستانه پشت  سرگذاشتن  
»کلاه قرمزی و پسرخاله«

 پرفروش ترین فیلم اکران ۱۴۰۲ برای شکستن رکورد فیلم 
خاچیکیان باید تا پایان سال روی پرده بماند

»فسیل« پرتماشاگرترین فیلم سینمای ایران در این سال ها با 
گذر از ۶میلیون مخاطب، در مسیر خلق رکورد تازه ای قرار دارد 
ولی هنوز در جدول پرتماشاگرترین فیلم های سینمای پس از 
انقلاب ۴فیلم را بالای ســر خود می بیند. این کمدی پرفروش، 
در جدول گیشــه دست نیافتنی به نظر می رســد ولی برخلاف 
مطالبی که این روزها منتشر شده، در جدول پرمخاطب ترین ها، 
فقط با فیلم »عقاب ها« فاصله ندارد بلکه تعداد تماشــاگرانش 
از »کانی مانــگا«)۱۳۶۷(، »افعــی«)۱۳۷۲( و »کلاه قرمزی و 

پسرخاله«)۱۳۷۳( نیز کمتر است. 
آمار مخاطبان »عقاب ها« و »کانی مانگا« کــه این روزها به آن 
استناد می شــود محصول محاســبه تعداد مخاطبان تا پایان 
دهه۶۰ است؛ درحالی که این فیلم ها تا میانه های دهه8۰ اکران 
و همچنان دیده می شدند. در مورد تعدادی از فیلم ها هم ظاهرا 

تنها میزان مخاطب شان در سال اول اکران لحاظ شده است.

از »عقاب ها« تا »فسیل«
۵فیلم پرتماشاگر سینمای پس از انقلاب به این شرح هستند:

»عقاب ها« )ساموئل خاچیکیان، ۱۳۶۴(: 
۱۰میلیون و ۱۸۰هزار و ۵۶۷تماشاگر1

»کانی مانگا« )سیف الله داد، ۱۳۶۷(:
 ۷میلیون و ۴۰۵هزار و ۷۷تماشاگر2

»افعی« )محمدرضا اعلامی، ۱۳۷2(:
 ۶میلیون و ۴۰۵هزار و ۷۷تماشاگر3

»کلاه قرمزی و پسرخاله« )ایرج طهماسب، ۱۳۷۳(: 
۶میلیون و ۱۷۷هزار و ۲۴۴تماشاگر 4

»فسیل« )کریم امینی، ۱۴۰2(:
 ۶میلیون و ۴۱هزار و ۷۶۷تماشاگر5

»فسیل« تا کجا پیش خواهد رفت؟
با توجه به تداوم اقبال عمومی به »فسیل« این فیلم به زودی از 
»کلاه قرمزی و پسرخاله« و احتمالا از »افعی« عبور خواهد کرد. 
»فسیل« برای پشت سر گذاشتن »کانی مانگا« کار سخت تری 
پیش رو دارد و برای رســیدن به مخاطبانی بــالای ۷میلیون و 
۴۰۰هزار نفر، نیاز به زمان طولانی تری دارد. برای رسیدن به تعداد 
مخاطبان »عقاب ها«، فیلم »فسیل« باید تا پایان سال روی پرده 

بماند و مخاطبانش هم خیلی ریزش نداشته باشند. 

4 پردیس سینمایی افتتاح می شود
 قادر آشنا، معاون توســعه فناوری و مطالعات سازمان ســینمایی: در مهرماه، ۴ پردیس سینمایی با ظرفیت

۱۹ ســالن ســینما در مناطق مختلف شــهر تهران افتتاح خواهد شد. همه تلاش ســازمان سینمایی، توسعه 
ضریب نفوذ سینما در مناطق مختلف کشور است.

حاتمی کیا تغییری نکرده است
اصغر نقی زاده، بازیگر »آژانس شیشــه ای«: من حاتمی کیای امروز را همان حاتمی کیای دیروز می دانم و فکر 
نمی کنم تغییری کرده باشد؛ مثل فیلمسازان نسل های قدیمی تر که مخاطبان امروز سخت تر با آثار آنها ارتباط 

می گیرند. »آژانس شیشه ای« هم فیلم یک دوران خاص است. / مهر 

سینمای جهانکوتاه تر ازگزارش

بالیوود

مایکل کین بازنشسته شد 
مایــکل کیــن می گوید که 
دیگر بــه نوعی بازنشســته 
شده چون ۹۰ ســاله است و 
نمی تواند درســت راه برود. به 
گزارش مهر به نقل از هالیوود 
ریپورتــر، مایکل کین ســال 
۲۰۲۱ وقتــی گفت بازی اش 
در کمدی »پرفروش ترین ها« 

به کارگردانی لینا روسلر ممکن است آخرین بازی حرفه ای اش 
باشد، سر و صدای زیادی به پا شد و نمایندگان این بازیگر برنده 
۲ جایزه اسکار توضیح دادند که این اعلام کمی زودهنگام بوده 
 و او در حال بررسی ۲ فیلم جدید برای بازی در آنهاست، اما حالا 
۲ سال پس از آن اعلام، به نظر می رسد مایکل کین دیگر به نوعی 
بازنشسته شده اســت. این بازیگر در مصاحبه ای به »تلگراف« 
گفت: من اکنون ۹۰ ساله هســتم و نمی توانم درست راه بروم و 

همین الان باید گفت به نوعی بازنشسته هستم.

همکاری مشترک آمیتاب باچان و 
مارتین اسکورسیزی 

مارتین اسکورسیزی و آمیتاب باچان، حامی برنامه جدیدی برای 
حفظ میراث فیلم هند می شوند. به گزارش ورایتی، بنیاد میراث 
فیلم هنــد )FHF( که مارتین اسکورســیزی و آمیتاب باچان 
حامیان آن هستند، سومین دوره مدرسه تابستانی برنامه آرشیو 
صوتی و تصویری را با مشارکت فدراسیون بین المللی آرشیو فیلم 
برگزار می کند. به این منظور کارگاه آموزشی جهانی حفظ فیلم 
برای نخستین بار به هند می رود و از ۱۰ تا ۱۹ اکتبر )۱8 تا ۲۷ 

مهر( در مرکز بین المللی هند در دهلی برنامه دارد.
اسکورسیزی هم گفت: پروژه ســینمای جهان متعهد است تا 
در سراســر جهان به حفظ فیلم ها بپردازد و با برگزاری چنین 
برنامه هایی که به آموزش محافظان فیلم اختصاص دارد به آنها 
این قدرت را می بخشد تا در آینده بتوانند دانش خود را به اشتراک 
بگذارند و به جامعه بین المللی متشــکل از افرادی بپیوندند که 

تلاش خود را وقف نجات میراث فیلم جهان کرده اند.

»بی مصرف ها 4« یا آنطور که در عنوان انگلیسی آن، بی هیچ دلیل و منطقی، 
Expend�« ،جــای داده اند »a« 4 را در میانه کلمه و به جای حرف  عدد
4bles«، بعد از تقریبا 1۰سال که از اکران قســمت قبلی این سری فیلم 
ها  می گذرد، روی پرده سینماها برگشــته تا با ترکیب اکشن و نوستالژی 
و رفاقت مردانه معجونی برای موفقیت در گیشــه فراهم آورد؛ اما شروع 
تقریبا ناامیدکننده آن در گیشــه اکران داخلی آمریکا نشان می دهد که 
قهرمانان اکشن موردِ پسندِ این دوره و زمانه امثال جان ویک )جنگجوی 
شکست ناپذیر با بازی کیانو ریوز در سری فیلم هایی به همین نام(، اتان هانت 
)مامور ویژه با بازی تام کروز در سری فیلم های »ماموریت غیرممکن«( و 
تیلور ریک )نظامی سابق و مزدور فعلی با بازی کریس همسورث در فرانچایز 
»استخراج«( هستند که مشخصه اصلی شان فردگرایی، تخصص و مهارت 
متناسب با عصر دیجیتال اســت. دیگر فیلم هایی مثل »بی مصرف ها« که 
یادآور اکشن های دهه 1۹۸۰ میلادی و ریگانیسم مقارن با آن است و رفاقت 
مردانه در آنها عاملی اصلی در جذب مخاطب بود، خواهان ندارد. در دنیایی 
که بسیاری از آدم ها به لطف شبکه های اجتماعی »تنهایی در محضر عموم« 
را تجربه می کنند و حتی دنیای سیاست - متأثر از تصمیمات سیاستمداران 
متمایل به »فردگرایی نمایشی شده« - درگیر آشوب و جنگ است، قسمت 
جدید »بی مصرف ها« با تأکیدش بر هویت منبعث از جمع و گروه نمی تواند 

به موفقیت بزرگی برسد.

شکست  سیلوستر استالون  و رفقا
استقبال سرد تماشاگران از قسمت چهارم »بی مصرف ها«

ناصر احدیگزارش
روزنامه نگار

expend4bles
سیطره جلوه های ویژه 

جلوه های ویژه بد قســمت چهارم حتی از داستان ضعیف 
و شخصیت پردازی بی مایه آن هم بیشــتر باعث دلخوری 
منتقدان شده است. اینکه به نظر اغلب منتقدان جلوه های ویژه 
بی کیفیت مهم ترین نقطه ضعف فیلم است، هم جدیت منتقدان 
در پرداختن به مولفه های اصلی سینمایی را نشان می دهد و 
هم سیطره جلوه های ویژه در تولیدات سینمایی هالیوودی 
را برجسته می کند. برخی ها هم کشته شدن زودهنگام بارنی 
راس )شخصیتی که استالون بازی می کند( در فیلم را   مورد 
نقد قرار داده اند. در بعضی نقدها هم اشاره شده که کل فیلم 
کسالت بار اســت جز پایان بندی آن که البته دیگر کار از کار 

گذشته و دیر شده است. 

مکث

شروع ناامیدکننده در گیشه

اکران این فیلم در آمریکا از ۲۲ سپتامبر آغاز شــده و با اینکه همزمان با آن فیلمی در ژانر اکشن 
ماجرایی به نمایش درنیامده که از تعداد تماشاگران بالقوه این فیلم بکاهد، ولی فعلا در نخستین 
روز اکرانش فروشی بیش از ۴.۳میلیون دلار در گیشه برای آن میسر نشده است. پیش تر فروش 
افتتاحیه این فیلم ۱۵ تا ۱۷میلیون دلار در داخل آمریکا تخمین زده شده بود که با فروش کمتر 
از انتظار روز نخستش این مبلغ به 8میلیون دلار تقلیل یافته است. در اکران جهانی، وضع برای 
»بی مصرف ها« بهتر است. استالون و رفقایش در افتتاحیه فیلم در چین فروشی معادل ۱۰.۷میلیون 
دلار را رقم زدند و توانســتند با فاصله کمی از محصولات چینی بر صدر جدول فروش سینمای 

این کشور تکیه بزنند. قسمت سوم این مجموعه هم در اکران جهانی موفق تر از اکران داخلی بود.

اسکلت بندی قدیمی، خون تازه

در قسمت چهارم »بی مصرف ها«، سیلوستر استالون، جیسن اســتاتهام، دولف لانگرن و رندی 
کوچر که از قســمت های قبلی نقش خود را تکرار می کنند، در کنار گروهی از بازیگران جوان تر 
حضور دارند: فیفتی ســنت، مگان فاکس، تونی یا، ایکو اووایس، لوِی ترَن و البته اندی گرسیا که 
جوان محسوب نمی شود، اما برای نخستین بار است که در این فرانچایز حضور دارد. ۳ فیلم اول 
این مجموعه، فیلم هایی بر محور قهرمانان مرد سفیدپوست بودند، درحالی که فیلم جدید با حضور 
تونی یا از تایلند و ایکو اووایس از اندونزی در کنار ۲زن، مگان فاکس و لوی ترن، رویکردی متفاوت 
اتخاذ کرده است. تغییر دیگری که در فیلم جدید رخ داده، بیشتر شدن نقش »لی کریسمس« با 
بازی جیسن استاتهام است که برخی منتقدان از این تغییر استقبال کرده اند. در ضمن، استاتهام 

جزو تهیه کنندگان این قسمت هم هست. 

 دیگر
فیلم هایی مثل 
»بی مصرف ها« 

که یادآور 
اکشن های 
دهه ۱۹۸۰ 
میلادی و 
ریگانیسم 
مقارن با آن 

است و رفاقت 
مردانه در آنها 

عاملی اصلی در 
جذب مخاطب 
بود، خواهان 

ندارد


